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توپ و تور

کارت زرد

 تلنت با رهبری خردمند 
قهرمان پایتخت شد 

محمد مهدیزاده

امسال افتخارآفرینی تلنت همچنان ادامه دارد .
در مسابقات والیبال قهرمانی لیگ آزاد که در تهران برگزار شد 
نماینده والیبال بانوان خراسان تلنت با درخشش جوانان 
جویای نام و ملی پوش خود و با رهبری خردمند مربی بین المللی 
خراسان جام قهرمانی در پایتخت را  شکارکرد و با دست پر 

به مشهد بازگشتند .
خردمند مربی بین المللی والیبال بانوان خراسان که چندی 
پیش توانست پس از ۲۵سال دختران نوجوان را در  ایران)  
رقابت های قهرمان کشوری دانش آموزی (به قهرمانی برساند 
این بار با بازیکنان جوان و کادر مجرب خود به قهرمانی لیگ 
آزاد تهران و پایتخت باقدرت دست یافت . تیم جوان و تمام 
مشهدی تلنت ، تلنت جام دست ساز اصفهان را از تهران 

ربود و به دیار امام رضا آورد.

تیم لیگ برتری والیبال خراسان استارت زد
گرچه خیلی دیر بسته و شروع کرد اما کادر  نخست ورزشی : ا

فنی خوبی درکنارخوددارد.
نماینده مجلس شورای اسلامی،  پژمانفرقول حمایت به 

هندبال خراسان داد
نخست ورزشی : این نماینده ورزش دوست هر زمان ورزش 

خراسان نیاز به حمایت داشت پای کارآمد.
ح های ملی جوانان کشور با جوانان  دیدار مدیرکل طر

نخبه خراسان 
نخست ورزشی : ظاهرا جوانان نخبه خراسان در ورزش 

هم دیده شدند!
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درس بزرگ زندگی است،روح  و روان را جلا می دهد و 
آدمی را آماده می کند که در برابر مشکلات و سختی های 
زندگی صبر پیشه کند و مقاومت را سرلوحه زندگی 
سازد. این فرصت را به بانوان می بخشدتادر تربیت 
فرزندان و سالم سازی جامعه نقش آفرینی داشته 
باشند و زندگی را به نحو شایسته مدیریت کنند. نایب 
رییس بانوان هیات کاراته خراسان رضوی با بیان این 
گیری هنرهای رزمی برای بانوان  مطلب و اهمیت فرا
ادامه داد: کاراته اعتماد به نفس و خودباوری را در میان 
بانوان افزایش می دهد تا زندگی اجتماعی را به بهترین 
نحو تجربه کنند. کاراته جنگیدن را نمی آموزد بلکه 
دفاع و مقاومت در برابر سختی ها و مشکلات، درس 
، درک و فهم زندگی اجتماعی،نفوذ کلام،اعتماد به 
نفس،صبر،مقاومت ،فرهنگ،ادب و سازندگی است 
و توصیه می کنم بانوانی که در زندگی اجتماعی با 
مشکلات روبرو هستند با رویکرد مثبتی که کاراته به 
روح و روان آنان وارد می کند و از آنان زنانی مقاوم و 
سخت کوش تربیت می کندبه این رشته ورزشی مهیج 
و مفرح نگاه مثبتی داشته باشند. رزدا ضیا شهابی 
کارشناس ارشد مدیریت ورزشی ، داوربین المللی و 
آسیایی، مدرس و عضو کمیته مربیان فدراسیون 
بیش از ۴۰سال است در رشته ورزشی کاراته فعالیت 
می کند و در دوران ورزشی موفق به کسب عناوین 
قهرمانی کشور با بیش از ۲۰ مدال طلا،نقره و برنزو مدال 
پر افتخار جهانی )۳مدال برنز و نقره(شده است . وی 
سابقه داوری مسابقات جهانی و آسیایی را در کارنامه 
دارد و بزودی عازم مسابقات جهانی ونیز ایتالیا خواهد 
شد. وی که به همراه دبیر هیات هانیه جاودانی ضیایی 
در این گفت وگو شرکت کرددر باره جایگاه کاراته استان 
می گوید: خوشبختانه با حضور هادی امیری رییس 
هیات تحولات ساختاری و زیر بنایی در جهت استعداد 
یابی،مدیریت و برگزاری رقابت ها صورت گرفته عضویت 
۳ کاراته کا به تیم ملی و کسب عناوین قهرمانی در 
بخش کاتا بانوان در مسابقات آسیایی ازبکستان از 
مهمترین دستاوردهاست. نایب رییس بانوان کاراته 
استان اضافه کرد: راه اندازی مدرسه کاراته یکی از 
آرزوها و امیدهایش است و معتقد است نقش بزرگی 
در توسعه و شناسایی استعدادهای کاراته دارد . وی 
در باره مشکلات کاراته بانوان گفت: یکی از بزرگترین 
مشکلات نداشتن حامی مالی و مجبوریم به صورت 
خودگردان چرخ کاراته بانوان را بچرخانیم در صورتی 
که بخش خصوصی در ورزش بانوان سرمایه گذاری کند 
قطعا با تشویق و ترغیب بانوان به سمت ورزش بنیان 
خانواده مستحکمتر می شود . وی به نقش مربیان در 
سازندگی ورزش استان اشاره و تصریح کرد: بسیاری از 

مربیان به کاراته نگاه تجاری دارند در حالی که مربیان 
نقش پر رنگی در آموزش درس زندگی به هنرجویان 
دارند، تحولات چشمگیری که در شخصیت سازی، 
اخلاق، رفتار و منش هنرجویان بوجود می آید مربیان 
نقش الگو را بازی می کنند. وی در باره آسیبهای ورزش 
کاراته گفت: می پذیریم که کیو کوشین کاراته هنر 
گر مراقبت و کنترل نشود  رزمی مشکل آفرینی است و ا
احتمال آسیب دیدگی برای ورزشکار وجود دارد اما 
در کاراته کنترلی با توجه به قوانین و مقررات ضربات، 
احتمال آسیب دیدگی به حداقل می رسد. شهابی 
در باره آمار داوران رسمی استان خاطر نشان کرد: 
بیش از ۲۰۰ داور رسمی در استان فعالیت دارند که 
از این تعداد یک داور جهانی )رزدا ضیایی شهابی( 
و یک داور آسیایی در هیات داریم. وی تصریح کرد: 
در مسابقات آسیایی تیم کاتا خراسان رضوی مرکب 
از حنانه باغبان سعد ابادی،فاطمه نخعی،ریحانه 
پیرزادو نگین ذهانی موفق به کسب مدال طلا شدند 
و در انفرادی یگانه رضایی در مسابقات جوانان مدال 
کسب عناوین  کرد. شهابی در باره  کسب  نقره را 
قهرمانی در پارا المپیک گفت: در این رقابت ها موفق 
به کسب سهمیه در بخش نابینایان توسط مهدیه 
عطایی نفر دوم تیم ملی شدیم که متاسفانه به دلیل 
نداشتن حامی مالی موفق به اعزام به مسابقات برون 
مرزی نشدیم. وی در ادامه این گفت و گو به بیان 
گزارشی از رقابتهای کاراته استان و مسابقات جهانی 
که به میزبانی مشهد مقدس برگزار شد پرداخت و 
تصریح کرد: هیات کاراته خراسان رضوی بانی برگزاری 
مسابقات بین المللی کاراته جام هشتمین خورشید 
است که نخستین دوره آن سال گذشته با حضور۱۴۰۰ 
ورزشکاراز ۱۰کشورربرگزارو تیم ملی در بخش دختران 
و پسران به مقام قهرمانی دست یافت. نایب رییس 
بانوان کاراته خراسان رضوی اظهار داشت: دومین 
دوره این رقابت ها امسال طی ۴روز در شهریور ۱۴۰۳ 
به میزبانی مشهد مقدس با حضور ۱۶۰۰ ورزشکار از 
۳کشور خارجی به همراه تیم ملی کشور مان در سالن 

شهید بهشتی مشهد برگزار و تیم ملی ایران دربخش 
پسران و دختران به مقام قهرمانی دومین دوره جام 
هشتمین خورشیددست یافت..این رقابت ها در 
رده های سنی نونهالان،نوجوانان،جوانان،امید و 

بزرگسالان در رده کمربند مشکی برگزار شد.
وی در باره آمار داوران کاراته استان نیز گفت: ببیش 
از ۲۰۰ داور در هیات فعالیت دارند که یک داور جهانی 
و یک داور آسیایی در بده هیات وجود دارد. برگزاری 
استعداد یابی و شناسایی نفرات برتر در هیات برنامه 
ریزی شده و در جهت جذب و ترغیب جوانان و نوجوانان 
به این مهیج و مفرح و بانشاط برنامه ریزی توسط 
امیری رییس هیات انجامم شده است . از زمان حضور 
رییس هیات کاراته استان شاهد برنامه های خوبی 
در جهت ساختار و مدیریت و همچنین انداز احکام و 
مدال های قهرمانی ،تربیت و افزایش ارتقای سطح 
علمی داوران و مربیان اقدامات قابل توجه ای صورت 
گرفته است. هانیه جاودانی ضیایی دبیر هیات بانوان 
نیز در سخنان کوتاهی ضمن تقدیر از رییس و هیات 
که در جهت ارتقای  کاراته خراسان رضوی  مدیره 
گفت: مربیان نقش  کنند  کاراته استان تلاش می 
پررنگی در تربیت و افزایش خود باوری و همچنین 
توسعه زیر ساخت ها دارند بنابر این ضروری است 
ضمن حمایت از مربیان در جهت بازآموزی و ارتقای 
دانش این مربیان زحمت کش دوره های آموزشی 
برگزار شود و خوشبختانه بر اساس تقویم ورزشی هر 
ساله یک دوره آموزش تخصصی داوری و مربی گری 
توسط هیات خراسان رضوی با حضور جمع کثیری از 
مربیان و داوران برگزار که نقش بسیار خوبی در ارتقای 
گاهی دانش انان برجای گذاشته است. سخن  سطح آ
آخر امیدوارم مسوولان ، مدیران ورزشی و حامیان 
بخش خصوصی توجه ویژه ای به ورزشکاران حاشیه 
شهر که استعدادهای فراوانی وجود دارد داشته باشند 
تا بتوانیم با تشویق و ترغیب خانواده ها جوانان و 
نوجوانان ورزشکار را زیر چتر حمایتی هیات قرار دهیم 
و جامعه ای سالم،توسعه یافته و خلاق را تربیت کنیم.

ضرورت راه اندازی مدرسه کاراته در خراسان رضوی
مجید خروشی

تجلیل موسسه اعتباری ملل از قهرمان المپیک پاریس
طی مراسمی با حضور مدیرعامل و چند تن از 
مدیران این موسسه، از سعید اسماعیلی، قهرمان 
کشتی فرنگی ایران در المپیک ۲۰۲۴  بلندآوازه 
پاریس، با اهدای یک قطعه فرش نفیس دستبافت، 

تجلیل به عمل آمد.
گزارش می افزاید؛ آقای جوادی مدیرعامل   این 
این  از  قدردانی  اعتباری ملل، ضمن  موسسه 
گفت: اینکه با تلاش و همت  قهرمان المپیک 
خود، زمینه ساز شادمانی مردم عزیز و اقتدار نام 
کشور ایران در دنیا شدید، باعث افتخار و مباهات 

تک تک ایرانیان است.

 مدیرعامل موسسه اعتباری ملل افزود: بدون 
شک، نام و جایگاه شما در دنیا، نه تنها برای 
کل دنیا،  کشور، بلکه برای  نوجوانان و جوانان 

یک الگو محسوب می شود.
گفت: نقطه هدف هر  پایان  آقای جوادی در   
ورزشکاری، میدان المپیک است که کسب موفقیت 
در این میدان سخت رقابت، جز با توکل به خداوند 
و تلاش و سخت کوشی فردی، ممکن نمی گردد.

 امیدواریم که طی سال های آتی، چه در میدان 
رقابت و چه در میدان هدایت، افتخارآفرین باشید.

 شایان ذکر است، این جوان پرافتخار دزفولی، بعد از 

کسب قهرمانی المپیک پاریس، با افتتاح حساب در 
شعبه موسسه اعتباری ملل در شهرستان دزفول، 

به خانواده بزرگ ملل ملحق شد.
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 مراقبت های بعد از عمل 
رباط صلیبی 

 سید بهنام حسینی زهرائی 
کارشناس ارشد تربیت بدنی

مراقبت های بعد از عمل رباط صلیبی تاثیر 
به سزایی در التیام و درمان شما دارند. 
این مراقبت ها شامل استراحت کافی ،  
فیزیوتراپی منظم و تغذیه مناسب و… 
است.  فیزیوتراپی منظم،  موجب تقویت 
عضلات، بهبود حرکت و تعادل درراه رفتن 
و افزایش انعطاف پذیری می شود. تغذیه 
مناسب نیز نقش مهمی در بهبودی بعد از 
عمل رباط صلیبی دارد. مصرف غذاهای 
پرکالری و غنی از مواد مغذی مانند پروتیین، 
کسیدان ها  ویتامین ها، مواد معدنی و آنتی ا
به بهبودی و تقویت سیستم ایمنی بدن 

کمک می کند.
بعد از عمل رباط صلیبی داشتن استراحت 
کافی، انجام فیزیوتراپی، ویزیت منظم، 
مصرف منظم داروهای تجویزشده توسط 

پزشک و… ضروری است.
از عمل رباط صلیبی  فیزیوتراپی پس 
یک مرحله بسیار مهم است. این فرآیند 
بهبودی را تسریع می کند و باعث افزایش 
دامنه حرکت زانو می شود. برای انجام 
کز  درست فیزیوتراپی، نیاز به مراجع به مرا
فیزیوتراپی معتبر است. فیزیوتراپی شامل 
حرکات و تمرینات ورزشی خاصی است که 

باید به صورت منظم انجام شود.
پس از جراحی رباط صلیبی، ویزیت منظم و 
مرتب با پزشک بسیار اهمیت دارد. در این 
ویزیت ها، پزشک شرایط و روند بهبودی 
شمارا بررسی می کند و مشکلات احتمالی 
را موردبررسی قرار می دهد. همچنین، در 
این جلسات، دستورالعمل های مربوط به 
نگهداری و مراقبت از زانوی جراحی شده 
برای شما توضیح داده می شود. این 
کمک می کند  دستورالعمل ها به شما 
کامل و سریع تری را تجربه  تا بهبودی 
کنید. حضور در ویزیت های تعیین شده 
توسط پزشک از اهمیت بالایی برخوردار 
است و شما باید به زمان مقرر حاضرشده 

و معاینات لازم را انجام دهید.
تجویزشده  داروهای  منظم  مصرف 
بسیار مهم است. شما باید به طور کامل 
دستورات پزشک را در مورد مصرف داروها 
رعایت کنید. حتی در صورت بهبودی، 
نباید  دوره مصرف داروهای تجویزشده را 
قطع کنید. این اقدام می تواند باعث عود 
بیماری شده و  اثربخشی درمان تحت تاثیر 
قرار بگیرد. به همین دلیل، باید داروها را 
به موقع و به دقت، طبق دستور پزشک 

مصرف کنید.
در دوره نقاهت پس از عمل پارگی رباط 
صلیبی، استراحت کافی برای بهبودی 
بسیار اهمیت دارد. بدن نیاز به زمان، 
برای بهبود و بازسازی عضلات و بافت ها 
دارد. بنابراین، استراحت مناسب و رعایت 
توصیه های پزشک در این مورد بسیار 

مهم است.
علاوه بر استراحت، تغذیه مناسب نیز 
نقش مهمی در بهبودی دارد. در دوره 
نقاهت، توصیه می شود غذاهای پرکالری 
و غنی از مواد مغذی مصرف شود. این 
مواد شامل میوه ها، سبزیجات، ماهی، 

غ و لبنیات است. گوشت، تخم مر

      تغذیه ورزشی

مجید خروشی- ژیمناستیک رشته ای پایه ای برای حضور در 
میادین قهرمانی است و افرادی که در ابتدا با این رشته مانوس 
شده اند به طورقطع پیشرفت قابل توجه ای در رشته های دیگر 
منتخب خود داشته اند بنابراین توصیه می کنم والدینی که 
انتظار دارند فرزندانشان ازنظر فیزیکی بدنی آماده تر شوند و 
به دنبال انعطاف،سرعت،قدرت و چابکی بیشتر و آسیب 
کنند. سرپرست  کمتر هستند حتما با ژیمناستیک شروع 
هیات ژیمناستیک خراسان رضوی در ادامه این گفت وگو 
می گوید: از ۵سالگی به ژیمناستیک روی آوردم و از ۱۲ سالگی 
در تیم های نوجوانان فوتبال بازی کردم و به عضویت تیم های 
باشگاهی تا سطح ملی درآمدم سپس بعد از پایان دوره ورزش 
قهرمانی نخستین دبیرستان ورزش در استان و کشور را تاسیس 
که دکترای مدیرت منابع  کردم . احمد ذوقی  و پایه ریزی 
انسانی و چندین رشته دیگر تحصیلی دانشگاهی در سطوح 
کارشناسی و کارشناسی ارشد و تحصیل حوزوی را در کارنامه 
دارد به تقویم ورزشی هیات طی ۴ماه گذشته اشاره و بابیان 
این نکته که بر اساس برنامه ریزی انجام شده ساختار و زیربنای 
هیات را متحول ،بازسازی و مرمت کردیم گفت: راه اندازی و 
برگزاری دوره های آموزشی داوری درجه ۳ و ارتقای به ۲ ویژه 
مربیان و داوران استان،اعزام تیم های نوجوانان دختر و پسر 
کشوری،استعدادیابی ،آمادگی برای برگزاری  به مسابقات 
نخستین دوره مسابقات ژیمناستیک ریتمیک باشگاه های 
استان که ۲۰ مهرماه به مناسبت روز جهانی دختر برگزار می شود. 
برگزاری چندین کارگاه دانش افزایی ژیمناستیک ریتمیک 
همچنین شرکت در مسابقات ایروبیک ژیمناستیک پسران 
و دختران،مسابقات هنری دختران و پسران،مسابقات فورآل 
دختران کشور و در هر شاخه کسب چندین مدال رنگارنگ طلا و 
نقره، برنامه ریزی برای آمادگی تیم هنری پسران در دو رده سنی 
جوانان و بزرگسالان و شرکت در مرحله دوم این مسابقات)لازم 
به ذکر است در مرحله اول قهرمان قهرمانان از خراسان بوده 
است(و آماده سازی تیم بزرگسالان ریتیمک که ۴آبان ماه برگزار 
خواهد شد. برگزاری کارگاه دانش افزایی و پیش نیاز مربیگری 
درجه ۳ ،ایروبیک ژیمناستیک پسران ،ژیمناستیک هنری 
بانوان ) پارالل و پرش خرک ( با حضور حدود ۱۰۷ نفر ،برگزاری 
مسابقات پیش سطح ۱ و ۲ ژیمناستیک هنری بانوان و پسران 
استان و مشهد در چندین مرحله با حضور بیش از ۳۰ باشگاه 
ورزشی به بهترین و منظم ترین شکل با همکاری و مساعدت 
همه مسوولین و مربیان ذی ربط طی ۴مرحله،برگزاری دوره اول 
کارگاه ارتقا ۳ به ۲ و تمدید کارت مربیگری درجه ۳ ژیمناستیک 
هنری با مدرسین فدراسیون ،برگزاری آزمون های ژیمناستیک 
مقدماتی۱،۲،۳،۴و برگزاری کارگاه های دانش افزایی ، و برخی 
اعزام تیم های ژیمناستیک در شاخه های مختلف بخشی از 
اقداماتی است که طی۴ماه گذشته به سرانجام رسانده ایم. 
بازسازی ساختمان پایگاه قهرمانی استاد علی یزدزاد و ترمیم 
تجهیزات و خرید برخی وسایل جدید و موردنیاز قهرمانان 
ازجمله کارهای دیگر ارزشمند هیات بوده است. وی عضویت 
فدراسیون جهانی ورزش های اسلامی،۱۰ سال ریاست هیات 
کل  ژیمناستیک مشهد ،معاونت آموزش متوسطه اداره 
آموزش وپرورش استان خراسان رضوی،ریاست ناحیه یک 

و۷ آموزش وپرورش مشهد،رییس مجمع آموزشی سفارت 
کو،دبیر دبیرستان علوم و معارف،ریاست دفتر نظارت  ایران در با
و انتخابات شورای نگهبان مشهد، مدیر نمونه روسای ادارات 
استان و مدارس،مدرس دانشگاه فرهنگیان،مدیر دبیرستان 
آینده سازان ،معاون اجرایی اولین المپیاد ورزشی دانش آموزان 
کشور،مدرس و معاون اردوی وحدت ورزشکاران در سال۱۳۶۱ 
و جانباز و رزمنده 8سال دفاع مقدس در لشگر ویژه شهدا را در 
کارنامه دارد. سرپرست هیات ژیمناستیک خراسان رضوی با 
کنون در شش رشته و شاخه ژیمناستیک  اشاره به اینکه هم ا
دختران و پسران در استان کار می شود افزود: کمیته فنی هیات 
طی بررسی های انجام داده طی ۴ماه گذشته به این نتیجه 
رسیده که با توجه به پتانسیل های موجود، می توانیم در هر 
شش شاخه به مقام برسیم. به همین دلیل مصمم شدیم 
بااستعداد یابی، هر فردی در هر شاخه یا رشته که استعداد 
داشته باشد زمینه رشد و ارتقای وی فراهم شود . همچنان 
کنون در طی این۴ماه به منظور ایجاد رقابت سالم و رشد  که تا
همه جانبه فنی و اخلاقی و فرهنگی برای شاخه ها و قهرمانان 
کادمی های  به انجام رسیده است. ذوقی ایجاد مدارس و آ
ژیمناستیک را برای بالا بردن سطح این ورزش و تقویت آن از پایه 
از دیگر اهداف هیات ژیمناستیک ذکر کرد و افزود: در این راستا 
طی نشست های اثربخش با آموزش وپرورش و دانشگاه های 
مختلف برنامه ریزی های لازم صورت خواهد گرفت. وی دعوت 
۵بازیکن خراسان رضوی به تیم ملی را به فال نیک گرفت و 
تصریح کرد: مصمم هستیم با برنامه ریزی ساختاری در جهت 
همگانی کردن این رشته زیر بنایی، مهیج و مفرح درسته همه 
شهرستان ها شرایط توسعه بیش ازپیش این رشته را فراهم آوریم. 
سرپرست هیات ژیمناستیک خراسان رضوی درباره برگزاری 
مجمع سرپرست هیات ژیمناستیک خراسان رضوی در باره 
برگزاری مجمع انتخابات هیات خاطر نشان کرد: همانطور که 
می دانید با سرپرستی نمی توانیم به درستی ساختار مدیریتی 
که نامزدهای هیات محرزشده  هیات را به پیش ببریم و ازآنجا
است آمادگی برگزاری مجمع راداریم و زمان برگزاری را اداره کل 
ورزش و جوانان و فدراسیون مشخص خواهند کرد. ذوقی در 
پایان ضمن تقدیر و قدردانی از خانه دکتر زهرا اینچه درگاهی 
رییس فدراسیون ژیمناستیک و تاج فیروز مدیرکل ورزش و 
جوانان خراسان رضوی که در طول ۴ماه گذشته کمک های 
بسیار خوبی در خصوص برگزاری دوره های آموزش مربیگری و 
داوری و جشنواره هادر استان داشته گفت: رییس فدراسیون 
طی نشستی از ژیمناستیک خراسان رضوی به عنوان قطب 

ژیمناستیک کشور یادکرده است.

4ماه تلاش برای تحول ژیمناستیک خراسان رضوی 

معین شریف 

 طلا برای چمی پا  
دررقابت های بوکس قهرمانی آسیا به میزبانی کشور امارات ، 
مشت زن  نونهال مشهدی به مدال طلا رسید. متین چمی پا 
که حاضر شده بود، در وزن  در اولین مسابقه بین المللی 
گذشت.  کشور میزبان  ۴9کیلوگرم ، ابتدا از سد مشت زن 
اودرنیمه نهایی مشت زن هندی را برد ودرفینال به مصاف 
حریف اوکراینی الاصل خود، اسمولایک، رفت و گردن آویز 
طلا را به دست آورد. تیم ملی بوکس نونهالان کشورمان در 
این مسابقات با ۱۰بوکسور به میدان رفته بود که در پایان با 

۲مدال طلا و یک نقره کشور امارات را ترک کرد.  
گشت کاپیتان   باز

باشگاه سپاهان  به  تیم ملی هندبال  کاپیتان مشهدی 
که سابقه بازی در  اصفهان پیوست. مجتبی حیدرپور 
این تیم و قهرمانی در لیگ برتر را دارد، بعد از یک فصل 

دوری از مسابقات بار دیگر به این تیم پیوست.  
بدمینتون روی دور باخت 

تیم بدمینتون خراسان رضوی فصل جدید لیگ برتر را با 
کرده است. تیم مشهد در سه بازی ابتدایی  باخت آغاز 
فصل جدید ، سه شکست مقابل آتش نشانی، چادرملو و 
شهرداری گنبد کسب کرد. آنها در  هفته چهارم درنبرد با 
تیم پایین جدولی رعد پدافند نیز ۳بر۲ شکست خوردند؛ 
ج از خانه که انتظار می رفت برای مشهدی ها با  دیداری خار
گردان محمدجواد غریب ،  نتیجه همراه شود، اما باز هم شا
نتوانستند از کرمان دست پر به مشهد برگردند. مشهدی ها 
هفته آینده ودر آخرین بازی نیم فصل باید در مشهد به 

مصاف نماینده سیستان بروند. 

منیره نخعی 

۳مشهدی درتیم ملی وزنه برداری
۱۱ وزنه بردارمرد و۶ وزنه بردارزن به مسابقات جهانی جوانان 
اعزام شدند. این رقابت ها از ۲9شهریورماه به میزبانی اسپانیا 
برگزارمی شود.در بخش دختران ۵۰ کشور شرکت کرده اند 
و ایران شش نماینده دارد. دو نماینده در گروه B هستند 
و بقیه درگروه A حضور دارند و نیمی از تیم ملی دختران را 

مشهدی ها تشکیل می دهند.  
در دسته ۶۴کیلوگرم سیده غزل حسینی، ملی پوش مشهدی، 
حضور دارد. در دسته ۷۱کیلوگرم ریحانه کریمی، دیگر ورزشکار 
مشهدی، به میدان می رود و سومین ملی پوش مشهدی، 
پرنیا فرنوش کیا در دسته 8۱کیلوگرم است که اولین حضورش 

در مسابقات جهانی را تجربه می کند.  
افتخارآفرینی درآلیش 

در رقابت های کشتی آلیش بانوان پنچمین دوره بازی های 
جهانی عشایر که در شهر آستانه قزاقستان برگزار شد در وزن 
۶۵ کیلوگرم رقیه محمودآبادی تنها ملی پوش مشهدی، 
پس از استراحت در دور نخست، در دور دوم با نتیجه 
گرجستان را شکست داد. وی در دور بعد  ۶ بر۰ نماینده 
کشتی گیر ازبکستانی شد. با این  با نتیجه 8 بر 8 مغلوب 
نتیجه، محمودآبادی به مدال برنز دست یافت. ملی پوش 
مشهدی کشتی آلیش پیش از این نیز سابقه مدال آوری در 

این مسابقات را داشت. 
 دوره گذشته بازی های جهانی عشایری مهرماه دو سال 
پیش در شهر بورسا ترکیه برگزار شد که تیم آلیش زنان ایران 
در بخش آلیش کلاسیک به عنوان قهرمانی و در بخش آلیش 
آزاد به عنوان سومی دست یافت. محمودآبادی در آن دوره 
نقره به دست آورد و دیگر ملی پوش خراسانی، عزت قربانی، 

یک نقره و یک برنز به نام خود زد. 

فوتبال  منهای 

ورزش بانوان  

گلستانی به اردوی تیم ملی دعوت شد 
گروه ورزش- بازیکن با آتیه خراسان رضوی جهت حضور در 
مسابقات قهرمانی نوجوانان جهان به اردوی تیم ملی تنیس 
کشور دعوت شد. رییس هیات تنیس روی میز  روی میز 
خراسان رضوی با اعلام این خبر گفت: محمد پرهام گلستانی 
بازیکن تنیس روی میز خراسان رضوی به اولین اردوی تیم ملی 
نوجوانان جهت آمادگی برای حضور در رقابت های قهرمانی 
جهان به اردوی تیم ملی دعوت شد. علی گلستانی افزود: 
تیم ملی تنیس روی میز نوجوانان پسر کشورمان اولین اردوی 
آماده سازی خود جهت حضور در مسابقات قهرمانی جهان را 
گردان مهران  در کمپ بین المللی شهید عضدی آغاز کرد. شا
احدی در دو نوبت صبح و بعدازظهر تمرینات بدنسازی را زیر نظر 
رضا بهدری و تمرینات آمادگی ذهنی را زیر نظر صادق نوریانی 
پشت سر می گذارند. وی خاطرنشان کرد: همچنین مهشید 
اشتری بازیکن ملی پوش تنیس روی میز خراسان رضوی برای 
شرکت در بیست و هفتمین مسابقات قهرمانی آسیا به اردوی 

تیم ملی دعوت شد. گلستانی در پایان از برگزاری ماراتن دسته 
برتر تنیس روی میز استان خبر داد و گفت: مسابقات دسته برتر 
تنیس روی میز استان با حضور نابغه های جوان تنیس روی 
میز خراسان رضوی که به صورت دوره ای و با انجام بازی های 
چالشی و زیبا برگزار شد به معرفی نفرات برتر پایان یافت.رییس 
هیات تنیس روی میز خراسان رضوی در ادامه به نفرات برتر 
اشاره و یادآور شد: در پایان رقابت ها ابوالفضل شریعت زاده به 
مقام اول دست یافت.سید صادق رضایی و محمد بذری به 
ترتیب دوم و سوم شدند.مهدی قدرتی،علی گلستانی،رضا 
صالحیان،محمدجواد قاسمی نیا و عباس فروغی به ترتیب 
رتبه های چهارم تا هشتم را کسب کرد در مراسم پایانی به چهار 
بازیکنان برتر حکم و جوایز نقدی )۳۰ میلیون, ۲۰ میلیون، دوم 
و ۱۰ میلیون ریال( و جایزه ۱۰ میلیون ریال به بازیکن اخلاق 
)محمدجواد قاسمی نیا ( ، و همچنین به 8 بازیکن برتر دو بسته 

توپ استک توسط مهندس گلستانی اهدا شد.
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بهنام بهروز 

قهرمانی آذین طب در نونهالان 
نماینده مشهد در رقابت های لیگ مناطق فوتسال نونهالان 
کشور به مقام قهرمانی رسید. تیم آذین طب مشهد در 
که در سالن رسالت  از رقابت ها  دیدار فینال این دوره 
مشهد برگزار می شد، توانست نماینده قم را مغلوب کند. 
نماینده مشهد در این بازی ۴بر۲ از سد حریف گذشت و 
همراه با سه تیم دیگر مرحله نهایی، مجوز صعود به لیگ 

برتر نونهالان کشور را به دست آورد.  
پارساپور در جمع برترین ها 

سایت معتبر فوتسال پلنت که برترین های فوتسال جهان 
در هرسال میلادی را معرفی می کند، از۱۰ نامزد نهایی برترین 
بازیکن جوان آقایان سال۲۰۲۳ رونمایی کرد. نام مجتبی 
پارساپور، بازیکن جوان و مشهدی مس سونگون نیز دراین 

فهرست دیده می شود.
نوجوانان سعدآباد درگروه 4 

قرعه کشی رقابت های لیگ برتر فوتبال نوجوانان کشور انجام 
شد و نماینده مشهد حریفان خود در این دوره از رقابت ها 
را شناخت. تیم سعدآباد مشهد در این رقابت ها، درگروه 
چهارم با تیم های متین بابل، شاهین آمل، شهروندجوان 
نور، پدیده ساری، سورنای تهران، سپیدرود رشت و ملوان 
بندرانزلی هم گروه شد. این رقابت ها درسه گروه هشت تیمی 
و یک گروه هفت تیمی برگزار می شود و در پایان دوراول از 
هرگروه، سه تیم به جمع دوازده تیم برترمی رسند ودرسه 
گروه چهارتیمی با یکدیگر پیکار می کنند. بعدازآن از هر 
گروه، تیم های اول و بهترین تیم دوم به جمع چهار تیم 

نهایی راه می یابند.  
نماینده مشهد در لیگ 2 

رقابت های لیگ دسته دوم فوتبال کشور قرعه کشی شد 
که دو سال است در هیچ یک از لیگ های برتر،  تا مشهد 
دسته اول و دسته دوم تیمی نداشت، امسال نماینده ای 
در این رقابت  ها داشته باشد. با انتقال نهایی امتیاز تیم 
خوشه  طلایی ساوه به مشهد، نام »خراسان رضوی« در 
قرعه کشی لیگ دسته دوم فوتبال قرار گرفت واین تیم درگروه 
که هدایتش همچون  اول به میدان خواهد رفت. تیمی 
چند بازی پایانی فصل قبل به عهده رضا ناصحی است.  

که به زودی ازنام جدیدش رونمایی خواهد  تیم مشهد 
شد، در رقابت های فصل پیش روی لیگ دسته دوم با 
تیم های دریای کاسپین بابل، ایران جوان بوشهر، نیکاپارس 
چالوس، شهرداری بندرعباس، سپیدرود رشت، پاس 
همدان، آریان همدان، شهیدقندی  یزد، شهدای رزکان 
خ پوشان اطلس طلایی شازند  البرز، استقلال زیدون، سر

و شاهین تهران هم گروه است. 

ریزودرشــت از فوتبال مشهد  

یک روز بعد از اتفاقات ناامیدکننده در ورزشگاه 
شهدای شهر قدس، دیدار استقلال و الغرافه در 
این استادیوم دوشنبه شب برگزار شد.این مکان 
که تا چند سال پیش ورزشگاه چهارم پایتخت بعد 
از آزادی، تختی و دستگردی محسوب می شد اما 
حالا به میزبان مهم ترین رویداد فوتبال باشگاهی 

آسیا تبدیل شده است.
استادیوم شهر قدس در حالی شایستگی میزبانی 
آسیا را به دست آورد که علاوه بر زیرساخت ضعیف 
این ورزشگاه، کادر فنی و بازیکنان الغرافه از وضعیت 
چمن این استادیوم هم رضایت نداشتند. موضوعی 
که البته در سه استادیوم دیگر پایتخت و همچنین 
سایر ورزشگاه های کشور نیز کم وبیش مشاهده 
می شود و این موضوع حتی دو بار محل میزبانی 

تیم ملی از قرقیزستان را هم تغییر داد.
این آشفتگی باورنکردنی، علامت سوال های زیادی 
را در ذهن هواداران فوتبال و اهالی ورزش شکل 
داده است. اینکه چرا به یک باره ساختار و امکانات 
کتی دچار شد که حتی  ورزش ایران به چنین فلا
پایتخت، یک استادیوم استاندارد برای میزبانی 

از بازی های ملی را هم در خود ندارد؟
در پس زمینه این سوالات، افسوس همگانی دیده 
می شود. خصوصا با قیاس ایران و کشورهای منطقه 
که خود را آماده میزبانی های مهم جهانی می کنند 
یا حداقل آمادگی برگزاری بی دردسر بازی های 
ملی و باشگاهی خود رادارند )نظیر آنچه در عراق 
تازه ساخت و مجهز  با حداقل ۳-۴ استادیوم 

مشاهده می شود(.
استادیوم الزورای عراق نمونه جالبی برای بررسی 
است، به خصوص باتوجه به نزدیکی ایران و همچنین 
پیمانکار ایرانی که مراحل نگه داری از چمن این 
ورزشگاه را هم بر عهده دارد. چمن صاف، سبز 
گرما از  که بی توجه به فصل سرما و  و یک دستی 

کیفیت مناسبی برخوردار است.
خبرنگار ما در جست وجوی علت این کیفیت به 
که عقیده دارد راه  سراغ شاهین استادجو رفت 
پایان بحران زمین های فوتبال در ایران استفاده 
از تکنولوژی هیبریدی است که به سرعت در دنیا 

جای چمن رول را می گیرد.

استادجو در خصوص شرایط زمین های چمن 
ایران می گوید: »آقای میثاقی در برنامه فوتبال برتر 
دراین باره صحبت های جالبی داشتند و حتی از 
کلمه مافیای چمن استفاده کردند که البته من 
به این مساله اعتقادی به آن شکل ندارم اما به هر 
صورت در موضوع خدمات چمن به ورزشگاه ها در 
سال های اخیر موضوعات جالبی اتفاق افتاده که 
البته به خاطر مسایل صنفی من دوست ندارم چندان 
به آن دامن بزنم، اما شاید بد نباشد پروژه هایی 
را که اجراشده و نتایجی که پس ازآن در ورزشگاه 

قابل مشاهده بوده، مستند بشود.«
او توضیح می دهد که آخرین تکنولوژی واردشده 
در ایران متعلق به سال ۱۳9۵ است که یک گروه 
آلمانی برای ورزشگاه امام رضای مشهد استفاده 
کرد اما در این هشت سال، فوتبال و ورزش ایران 
از پیشرفت و فناوری در عرصه چمن دور بوده و 
عمدتا از سیستم قدیمی در پیاده سازی و نگه داری 

استفاده کرده است.
اما چه عواملی برای چنین سیستمی نیاز است؟ 
مساله نخست قوانین واردات چمن و مورد دوم 
بودجه کافی است. اما درعین حال برای حفظ و 
نگه داری »مصالح، ماشین آلات، بذر و سیستم 
آبیاری به روز« هم نیاز است که تقریبا هیچ کدام در 
دسترس فوتبال ایران نیستند. استادجو می گوید 
برای این موضوع حتی به سم و کودهای خاصی 
گر هرکدام از این موارد ناقص باشند،  نیاز است و ا

پروژه به کلی مختل خواهد شد.
البته به دلیل وضعیت جوی کشورهای خاورمیانه 
حتی ممکن است چمن فرشی پاسخ گویی بلندمدت 
نداشته باشد. بنابراین عربستان به سراغ راه دیگری 
رفته است: »اما امروز ما در دنیا سیستم به روزتری 
داریم که به اسم چمن های هیبریدی ایمپلنت 
هستند. این چمن ها توسط یک دستگاه بزرگ 
به اندازه کانتینر ۴۰ فوت وارد زمین می شوند و الیاف 
که باید هوشمند هم باشند،  چمن مصنوعی را 
۱8 سانتی متر وارد زمین می کنند و روی آن چمن 
طبیعی کاشته می شود. بزرگترین استادیوم های 
دنیا مثل رئال مادرید، بایرن مونیخ، استادیوم های 
جام جهانی قطر، بزرگترین ورزشگاه های عربستان، 

روسیه و... از این تکنولوژی استفاده می کنند.«
اما نکته مهم این است که بر اساس دستورالعمل 
فیفا، عمر استفاده از یک چمن معمولی بین ۳۰۰ 
تا ۳۵۰ ساعت است و حتی چمن هیبریدی هم 
کثر 8۰۰ ساعت می تواند میزبانی فوتبال را بر  حدا
گر چمن ورزشگاه  عهده داشته باشد. به عبارتی ا
آزادی هیبریدی هم باشد، برای ۵۳۳ مسابقه 

جواب گوست و مادام العمر نخواهد بود.  
شاید برای بسیاری از شما این سوال پیش بیاید 
کیفیت از چمن چه مقدار هزینه خواهد  که این 
داشت؟ پیمانکار ورزشگاه الزورا می گوید: »۴۰ تا 

۶۰ میلیارد تومان.«
او توضیح جالبی هم در این مورد دارد: »هزینه 
اجرای چنین چمنی در یک استادیوم در ایران 
بین ۴۰ تا نهایتا ۶۰ میلیارد تومان است و با این مبلغ 
می شود صفر تا صد مراحل احداث چمن روز دنیا را 
در یک ورزشگاه انجام داد. اینکه چرا نمی خواهند 
چمن های روز دنیا در ایران ایجاد شود و چمن هر 
استادیومی را که روی آن کار می کنند، به صورت 
عمد یا غیرعمد خراب می شود تا مجددا چمن 
سنتی را روی آن بکارند، جای بحث و سوال دارد.«
استادجو با اشاره به شرایط ورزشگاه شهرقدس 
توضیح می دهد: »ازنظر من اتفاقی که در ورزشگاه 
خ داد، به دلیل کوتاهی های فردی  شهرقدس ر
و مسایلی ازاین دست است و نباید آن را متوجه 
کوتاهی از سوی کسی  گرچه این  کرد. ا سیستم 
که باید بهترین سرویس را می داده باعث شده 
که چهره بدی از فوتبال ایران به بیرون مخابره 
بشود. بااین حال به نظر من خیلی سریع می شود 
با اصلاح در انتخاب ها، به سمت شرایط مطلوب 

حرکت کرد.«
بنابراین حتی با در نظر گرفتن عدد ۶۰ میلیارد تومانی 
برای هر ورزشگاه، ۱۰ استادیوم میزبان در سطح 
اول فوتبال ایران به چیزی در حدود ۶۰۰ میلیارد 
تومان احتیاج خواهند داشت که بی تردید خرج 
آن چنان عجیب وغریبی برای مجموعه فوتبال 
ایران نخواهد بود، اما از سوی دیگر شکی نیست 
که با نگاه فعلی، عزم و اراده برای اعمال این هزینه 

با این مصارف وجود ندارد.

الکسیس گندوز پنالتی ریاض محرز ستاره الجزایری 
کیفیت  کرد تا بار دیگر  الاهلی عربستان را مهار 

بالای خود را نشان دهد.
پرسپولیس در چارچوب هفته اول لیگ نخبگان 
آسیا مقابل الاهلی عربستان قرارگرفته و با نتیجه 
یک بر صفر از این تیم عقب است. دروازه قرمزها 
خیلی زود و در دقیقه یک از سوی فرانک کسیه 
باز شد تا برخی از اهالی فوتبال بر این باور باشند 
که پرسپولیس قرار است در این دیدار شکست 
سنگینی را تجربه کند. خوان کارلوس گاریدو اما 
گردان خود شوک  پس از گل سبزهای جده به شا
داد و شاهد یک پرسپولیس کاملا متفاوت بودیم.

پرسپولیس موقعیت های زیادی را روی دروازه 
کرد اما نیمه اول با همان نتیجه  الاهلی ایجاد 
یک بر صفر به پایان رسید، البته قرمزها در نیمه 

اول ایستاده مردند. 
در نیمه دوم و درحالی که قرمزها بازهم صاحب توپ 
و میدان بودند، الاهلی روی اشتباه محمدحسین 
کنعانی زادگان صاحب ضربه پنالتی شد. درحالی که 
ریاض محرز پشت این ضربه پنالتی قرار داشت و خود 
را برای شادی پس از گل آماده می کرد، الکسیس 
گندوز بار دیگر در نقش یک قهرمان ظاهر شد و 
 ضربه پنالتی ستاره سابق منچسترسیتی را مهار 

کرد.
الکسیس در این فصل عملکرد بسیار خوبی داشته و 
کتور و فولاد درون دروازه پرسپولیس  در مصاف با ترا
کنون با حضور الکسیس گندوز هیچ  درخشید. ا
فردی جای خالی علیرضا بیرانوند را حس نمی کند 

که یک دیوار بتنی درون دروازه پرسپولیس  چرا
قرار دارد که هم بازی با پای خوبی دارد، هم پنالتی 
مهار می کند و هم یک تنه مقابل ضربات حریفان 

ایستادگی می کند. 
گنذوز با پنالتی که مهار کرد، پرسپولیس را در جریان 
گردان خوان  بازی نگه داشت و حالا باید دید آیا شا
کارلوس گاریدو موفق به ثبت گل تساوی می شوند 
یا این الاهلی خواهد بود که زمین را با سه امتیاز 

حیاتی ترک می کند.

پدرام خسروشاهی

افتضــاح چمنی در لیگ آســیایی

بیرانوند را فراموش کنید و از گندوز لذت ببرید

 آمادگی ورزشگاه امام رضا)ع( 
برای برگزاری بازی های ملی و باشگاهی

مدیر عامل موسسه تربیت بدنی بنیاد کرامت رضوی، با اشاره به 
امکانات و آمادگی های زیرساختی ورزشگاه امام رضا علیه السلام، 
کید کرد: همانطور که قبل از این هم بارها از طرف آستان قدس  تا
رضوی اعلام شده، ما هیچ مانعی برای برگزاری مسابقات ملی و 

بین المللی و اردوهای ورزشی در این ورزشگاه نداریم.
گون ورزشگاه امام رضا  رضا امین زاده با اشاره به ظرفیت های گونا
علیه السلام در حوزه های نور، صوت، زمین چمن، اسکوربرد، رختکن 
ها و ...، اظهار کرد: این ورزشگاه یک سرمایه ملی و هدیه ای از طرف 
آستان قدس رضوی برای مردم عزیز و سرافراز ایران اسلامی است.

کید بر اینکه ما خودمان را تابع ضوابط و قوانین می دانیم، گفت:  وی با تا
به طور طبیعی برگزاری هر گونه مسابقه در این ورزشگاه همانند دیگر 
ورزشگاه های کشور تابع قوانین مرتبط و اخذ مجوزهای لازم است.



 مختــــــار 
در هالیـــــــــــــوود!

فریبرز عرب نیا و بازی در سریال هالیوودی؛ آیا بازیگر 
نقش مختار می تواند در غرب موفق باشد؟

فصل دوم سریال هالیوودی پیرمرد در حال پخش 
است و فریبرز عرب نیا که با نقش مختار در ایران بسیار 
شناخته شده است در مقابل جف بریجز و جان لیسگو 

نقش آفرینی کرده است.
عرب نیا   فریبرز  حضور   خبر  اخیر  روز  چند  این  در   
ایران در سریال تلویزیون سینمای  و   بازیگر سینما 

 The Old Man )پیرمرد(  یک مجموعه آمریکایی دلهره آور، 
کشن و درام منتشر شد. ا

گرامش درباره آن نوشت:  عرب نیا هم در صفحه اینستا
گرامی و همراهان همیشگی، درود! گرچه  »دوستان 
بنا داشتم تا با گذاشتن یک ویدیو درباره ی برنامه هایم 
که به این زودی،  گمان نمی کنم  کنم اما  خبررسانی 

زمان آزاد و دل ودماغ مناسب دست بدهد!

کوتاه این که، آغازی دوباره در بازیگری و این بار در 
 هالیوود  و از صفر رقم خورد تا با نقشی کوتاه در فصل دوم 
“The Old Man”، در اپیزود یکم و در کنار  جف بریجز  
که  کنم. با این امید  و  جان لیسگو  با شما دیدار تازه 
کارها و نقش های آینده، برای شما پرونده ای در  با 
یادماندنی به جا بگذارم. دلتنگ دیدارتان، آرزومند 
روزگاری خوش و شایسته ی مردم عزیز ایران. در پناه 

حق، شاد و تن درست باشید و سربلند.«
کشن- جنایی پیرمرد در حال حاضر از  شبکه  سریال ا
FX  پخش می شود فصل اول آن در ۷ قسمت در سال 
۲۰۲۲ پخش شد و فصل دوم هم که شامل 8 قسمت 
است از پنجشنبه )۲۲ شهریور/ ۱۲ سپتامبر( با پخش 

دو اپیزود اولیه آن کلید خورده است.
فریبرز عرب نیا به دلیل حضور در فیلم های سینمایی 
کیمیایی(  و  شوکران )بهروز  چون  سلطان )مسعود 

افخمی(  و همچنین نقش مختار در  سریال مختارنامه 
)داوود میرباقری(  در ایران بسیار معروف است اما آنچه 
کنون مشخص است حضور او در این سریال  حدود ۲  تا
دقیقه  است و در نقش یک مرد افغان خشن ظاهرشده 
که  که می خواهد جف بریجز و جان لیسگو را بکشد 
گهان یک نفر از طرف یک فرمانده دیگر افغانستانی  نا

ظاهرشده و آن ها را نجات می دهد.
کوتاه در یک  تیپ  که این حضور  واقعیت این است 
بسیار معمولی  از مبارزی افغانستانی آن هم در یک 
اپیزود از یک سریال به عنوان حضور در هالیوود بسیار 
گر بخواهیم صریح درباره آن حرف  خوشبینانه است و ا
کلمه هم  که چند  بزنیم این یک نقش فرعی است 

دیالوگ دارد.
به این بهانه مروری بر حضور بازیگران ایرانی در فیلم ها و 
سریال های هالیوود مخصوصا در چند دهه اخیرداشتیم. 

بدون شک معروفترین بازیگر ایرانی در این زمینه  گلشیفته 
فراهانی  است که توانسته است در فیلم های ژانرهای 
کشن، درام و کمدی  مختلف به ایفای نقش بپردازد از ا
گرفته تا فیلم هنری فیلمسازی چون جیم جارموش. 
ولی واقعیت این است که گلشیفته یک استثنا محسوب 
می شود. یا حضور  شهره آغداشلو  هم که کارنامه بسیار 
پرتعدادی از حضور در انواع و اقسام فیلم و سریال های 
کن آمریکا است هم  هالیوود دارد به دلیل این که او سا

باز در این دسته بندی فرق می کند.
اما در بین بازیگران ایرانی احتمالا معروفترین بازیگر  
همایون ارشادی  است که در سال ۲۰۰۷ در فیلم بادبادک 
بازساخته مارک فورستر ایفای نقش کرد. بادبادک باز 
اولین تجربه بین المللی و هالیوودی ارشادی بود؛ که 
تجربه موفقی برای وی به حساب آمد و نقش آفرینی او 

نیز موردتوجه منتقدان و عموم قرار گرفت. 

Nakhost Honari
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فرهنگی

هنری

 مشهد مقدس 
میزبان اختتامیه ششمین جشنواره باران وحی

مجید خروشی

 آیین اختتامیه ششمین جشنواره کشوری باران وحی)تجلیل 
از برگزیدگان قرآنی ( به میزبانی مشهد مقدس با حضور بختیاری 
کثیری از  کمیته امداد امام خمینی»ره« ، جمع  رییس 
مسوولان و بیش از 8۰۰ نفر برگزیده کشور در سالن همایش های 
شهدای سلامت با معرفی نفرات برتر پایان یافت. سید مرتضی 
بختیاری رییس کمیته امداد امام خمینی »ره«خراسان 
رضوی گفت: در این جشنواره تمامی رده های سنی مشارکت 
کردند که تفاوت سنی به نیم قرن رسید. وی افزود: بیش از 
۱۰۳ هزار نفر در ششمین دوره جشنواره قرآن و عترت شرکت 
کردند که از میان این تعداد 8۰۰ نفر بالاترین امتیاز را کسب و 
به مرحله نهایی راه پیدا کردند که درنهایت از این تعداد ۳۲۰ 
نفر از مددجویان کمیته امداد به عنوان نفرات برتر هدایایی 
دریافت کردند. وی در ادامه به رشته های مسابقه اشاره و 
گفت: در این رقابت ها شرکت کنندگان در رشته های حفظ 
کامل قرآن، فهم قرآن ،قصه گویی، نهج البلاغه، مداحی،کارهای 
هنری،نقاشی ،قرایت قرآن، ترتیل قرآن، دعاخوانی و اذان از 
۳۱ استان به رقابت پرداختند بختیاری در پاسخ به خبرنگار 
ما درباره اعتبارات این جشنواره پاسخ روشنی بیان نکرد و 
گفت: این امور بیشتر جنبه فرهنگی دارد. بختیاری برگزاری 
جشنواره های قرآنی را بزرگ ترین اهداف فرهنگی کمیته امام 
خمینی ذکر کرد و یادآور شد: توجه به آیات وحی و مفاهیم 
قرآنی برای ایجاد زندگی شاد و باانگیزه بسیار کارگشا. وی در 
خصوص آمار داوران جشنواره گفت: در این جشنواره ۶۵۰ 
داور استانی و ۵۰ داور ملی ۱۲9هزار اثر ارسالی را بررسی کردند. 

عوامل سریال »سلمان فارسی« با بازگشت از شاهرود، 
به زودی تصویربرداری بخش ایران باستان را در شهرک 
سینمایی غزالی آغاز می کنند. ستاره اسکندری در این 
سریال، نقش مادر »سلمان فارسی« را ایفا می کند.

فیلمبرداری سریال »سلمان فارسی« به کارگردانی 
داوود میرباقری به تازگی در شاهرود به پایان رسیده 
است و عوامل آن به تهران بازگشتند. عوامل این 
سریال قرار است پس از چند روز، تصویربرداری را در 
شهرک غزالی آغاز کنند و ادامه فصل ایران باستان 

این مجموعه تولید شود.
ساخت دکورهای فصل ایران باستان »سلمان 
فارسی« در شهرک غزالی ادامه دارد. بخشی از 
تولید این سریال نیز با تکنولوژی جلوه های ویژه 

بصری پیش می رود.
سریال »سلمان فارسی« به نویسندگی و کارگردانی 
داوود میرباقری و تهیه کنندگی حسین طاهری به 
کرم )ص( در سه  زندگی و زمانه یار ایرانی پیامبر ا
فصل ایران ساسانی، بیزانس و حجاز صدر اسلام 
می پردازد. داستان فصل یکم در ایران و بیرانس 
جریان دارد. فصل دوم در حجاز و سپس ایران جریان 

دارد و تا زمان مرگ او ادامه می یابد.

فیلمبرداری این سریال از اواخر آذر ۱۳98 آغازشده 
و این مجموعه قرار است در ۶۰ قسمت تولید شود. 
در ۱۱ فروردین ۱۴۰۲ مستندی بانام »سلمان از آغاز« 

مربوط به مراحل تولید و پشت صحنه فصل یکم 
این مجموعه، پخش شد. طبق اطلاع رسانی ها قرار 
است پخش »سلمان فارسی« از سال ۱۴۰۵ آغاز شود.

مادر »سلمان فارسی« مشخص شد

فرهنگ سازی راهکارهای 

فرهنگ به عنوان بنیاد اجتماع و هدف والای حرکت های 
انسانی، نماد انسانیت است. بااین همه، تنها زمانی 
می توان گفت که فرهنگ، امری مثبت و سازنده و هدف 
والایی است که دارای ویژگی هایی باشد که از مهم ترین 
آن ها، بستر مناسب بودن برای تعالی و تکامل بشری 
است. براین اساس، می توان از فرهنگ مثبت و منفی 
یادکرد و این گونه نیست که هر فرهنگی، ارزشی و مطلوب 
باشد. همین تفاوت های میان فرهنگ هاست که مساله 
مهم فرهنگ سازی مثبت و ارزشی را در برابر فرهنگ های 
منفی و یا فرهنگ سازی های منفی و غیرمفید پدید آورد.

فرهنگ های متضاد
در هر جامعه ای مجموعه ای از آداب، رسوم، سنت ها، 
گیر به شکل  قوانین نوشته و نانوشته و دانش عمومی و فرا
گفتمان، وجود دارد که از آن به فرهنگ یاد می شود. هر 
چیزی در جامعه بشری دارای زیرمجموعه ای از این امور 
است که به آن فرهنگ آن چیز می گویند. بارها شنیده اید 
که از فرهنگ رانندگی یا شهرنشینی سخن به میان آمده و یا 

کید  در رسانه ها بر فرهنگ سازی مصرف و یا الگوهای آن تأ
شده است. بر این اساس هر کار و چیزی دارای فرهنگ 
خاص است که می بایست از سوی مردم موردتوجه قرار 
گیرد و در رفتارها و نگرش ها، خود را نشان دهد. هنگامی که 
از فرهنگ سازی سخن به میان می آید، چنین برمی آید 
که فقدان این مسئله می تواند در جامعه آثار سویی به جا 
گذارد که نیازی به عنوان فرهنگ سازی خود را به عنوان 
دغدغه بر جامعه و اولیا و مسوولان آن تحمیل کرده است. 
چنان که از همین اصطلاح می توان دغدغه دیگری را نیز 
شناسایی و ردگیری کرد. به این معنا که یکی از مسایل و 
مشکلات هر جامعه وجود فرهنگ های غلط و نادرست 
در کنار بی فرهنگی گروهی دیگر است. در مساله مصرف و 
استفاده برخی از کالا چون رایانه و یا تلفن همراه به سبب 
کافی از ظرفیت ها و امکانات مفید آن،  عدم شناخت 
جامعه یا نسبت به آن، فرهنگی ندارد و یا آن که فرهنگ 
نادرستی را در پیش گرفته که آثار زیانبار مالی و ضد ارزشی و 
هنجاری بر جامعه تحمیل می کند. این در حالی است که 
فرهنگ مناسب و درست آن، می تواند جامعه را به سوی 

تعالی و کامل سوق دهد. 
اینجاست که دو فرهنگ متضاد در یک جامعه رشد می کند. 
از سویی یک فرهنگ منفی و ضد ارزشی از مصرف یک کالا 

و یا خدمات در جامعه پدید می آید که می تواند از جهات 
متعدد جامعه را دچار بحران و فروپاشی کند و از سوی 
دیگر، فرهنگ مثبت و سازنده ای که می تواند ارزش های 
یک کالا و خدمات را نشان دهد و مسیر جامعه را به سوی 

کمال، تغییر شکل و ماهیت دهد.

فرهنگ سازی مثبت
فرهنگ سازی  به  نیاز شدید  که جامعه  اینجاست 
مثبت و ارزشی را احساس می کند؛ زیرا فرهنگ سازی 
ارزشی نه تنها یک نیاز است بلکه یک وظیفه انسانی 
به عنوان خلیفه الهی در زمین می باشد و حتی می توان 
گفت که چنین فرهنگ سازی مصداقی از شکرگزاری 
و دست یابی به راهکاری برای شکر نعمت و رهایی از 

کفران نعمت و پیامدهای زیانبار آن است.
هر جامعه ای همواره نیازمند فرهنگ سازی و اصلاح 
کالا و  دایمی در این حوزه است. از سویی با ورود هر 
خدمات جدید نیاز است تا فرهنگ بهره گیری مناسب 
و سازنده آن شناخته شود و در مسیر کمالی و ارزشی 
به کار گرفته شود و از سوی دیگر نیاز است که فرهنگ 
نامناسب حذف شود و یا اصلاحات و تغییراتی متناسب 

خ دهد. با شرایط و نیازهای بشری در آن ر

سید معین امامی میبدی

 نخستین استودیوی »سپیا« 
در نیشابور افتتاح شد 

امینه سادات حسینی

" مسعود سلیمانی سپهر" مسوول انجمن سینمای جوان 
اداره فرهنگ و ارشاداسلامی نیشابور از افتتاح نخستین 
استودیوی صدا و تصویر در محل دفتر انجمن سینمای 
جوان همزمان با روز ملی سینما با حضور رئیس اداره فرهنگ 
وارشاد اسلامی و رییس کمیسیون فرهنگی شورای اسلامی 

و جمعی از هنرمندان شهر نیشابور خبرداد. 
مسعود سلیمانی سپهر اظهار کرد: از آنجایی که ما در ضبط 
برنامه های تولیدی وگزارشی و صدا برداری و تهیه محتوای 
آموزشی جهت شبکه مجازی مشکل فضا و امکانات استاندارد 
داشتیم با کمک و مساعدت مالی خانواده هنرمند جوان 
فقید مازیار نژاد وردی  و با اعتبارات محدود تنخواه دفتر و با 
مدیریت فضای موجود »استودیو صدا و تصویر  سپیا « را در  
روز ملی سینما راه اندازی کردیم.  این استودیو با استفاده از 
تجهیزات استاندارد و باقی تجهیزاتی که به تدریج تکمیل 
خواهد شد شکل گرفته است تا انواع تولیدات آثار صوتی 
گون تا برنامه های تلویزیونی  و تصویری از آلبوم های گونا
و حتی شبکه های مجازی را پوشش دهد و بدین ترتیب 
برای رشد فرهنگ و هنر شهرستان نیشابور کارهایی فاخر 
کوتاه  که فیلم  و متین در شأن مردم آن تولید شود. زیرا 
عنصر مهم و جداناپذیری است که راه شروع فیلم سازی 
گرانی که هرکدام  گران بسیاری بوده است، سینما سینما
نقطه درخشانی در آسمانی پرده نقره ای هستند  و ما سینما 

را جدی گرفتیم.

جای خالی سینمای ایدئولوژیک در ایران 
یک بازیگر سینما و تلویزیون با بیان اینکه جای سینمای 
ایدئولوژیک در سینما خالی است، گفت: وزیر فرهنگ و ارشاد 
اسلامی باید انواع سینما را باهم قوام دهد و در جشنواره فجر 
به فیلمسازان جوان، بخش نگاه نو، سینمای مدرن و خط 
قرمز دار اهمیت دهد.   الهام اخوان با بیان اینکه درحال 
حاضر سینمای ایران در داخل کشور وضعیت بغرنجی دارد، 
ولی در زمینه بین المللی می توان امیدوار بود، اظهار کرد: 
هنرمندانِ ما چندان متکی به سینمای بدنه نیستند و سعی 
می کنند همیشه سینمای مستقل را زنده نگه دارند. آنها در 
سطح بین الملل نیز همیشه آبروداری کرده و سعی کرده اند 
از آن فرمت سینمایی که بیشتر به فکر گیشه و درآمد است 

دوری کنند و مضامین و نه صرفا سرگرمی برای آنها دارای 
اهمیت باشد.  این بازیگر با اشاره به اینکه موضع اصلی سینما 
سرگرمی است، بیان کرد: ازنظر من همچنان نسل جوان 
ما پرچم دار این موضوع هستند و حفظ آبرو می کنند و افراد 
مسن تر نیز همچنان به عنوان داور و افرادی که به جشنواره 
و فستیوال های مهم دعوت می شوند، حضور دارند و هنوز 
ظرفیت بسیاری برای بهتر شدن داریم که متاسفانه گاهی 
کوتاهی می شود.  اخوان گفت: ما اهالی سینما به تماشاچی 
ک از  ک می دهیم و می توانیم تعیین کنیم که این خورا خورا
چه متریالی درست شود و متریال را به مفاهیم تبدیل کنیم 
که با چه رنگ، شکل، قصه، قوام و چه نگاه و ایدئولوژی 

به تماشاچی تحویل داده شود. ما همیشه در سینمای 
ایران نقاط قوتی نظیر بازیگرهای خوب و پشت صحنه قوی 
داشته ایم و همیشه کیفیت برای ما جزو مواردی بوده است 
که در اوج کمبود در سینما همچنان برای حفظ آن تلاش 
می کنیم، ولی چیزی که در حال حاضر از سینمای ایران 
خواسته می شود بسیار دور از مضمون و هدف درست است 
و همه به سرگرمی، خنده و دو ساعت بی فکری در سینما 
تبدیل شده است که زمانی را بخندیم و از سینما بیرون برویم 
و به هیچ چیزی فکر نکنیم و این از نقاط ضعف سینمای ما 
است که تماشاچی خالی از سینما خارج می شود و بعد از 

پایان فیلم به این جمله می رسد: »که چی!«
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امینه سادات حسینی زهرایی  - کمی عنوان گیج 
گر شما هم در شهری  کننده است، شاید. مخصوصا ا
مثل مشهد به دنیا آمده و بزرگ شده باشید که همیشه 
چند سالن سینما داشته. سینما و فیلم دیدن در سینما 
جز جدا نشدنی زندگی خانواده ما بوده و زندگی در 
شهری که سینما نداشته باشد برای من عجیب است.  
در حاشیه ی اختتامیه شصت و نهمین دوره جشنواره 
سینمای جوان که به میزبانی مشهد برگزار شد کارگردان 
برنده جایزه بهترین فیلم جشنواره » خانه ماه « حمیدرضا 
مقصودی داغداری از شهرستان درگز بود و بعد از دریافت 
جایزه پشت تریبون رفت و از ریاست سازمان سینمایی 
آقای خزایی درخواست کرد تا در شهر درگز هم سینمایی 
ساخته شود. درگز در نقطه صفر مرزی واقع شده و هنوز 
زیر صد هزار نفر جمعیت دارد و بدین ترتیب واجد 

شرایط برای داشتن سینما نیست.  
مقصودی گفت تا پانزده سالگی نتوانسته در سینما فیلم 

ببیند و تنها در ویدیو کلوپ ها و تلویزیون فیلم دیده. 
شاید در نگاه اول مهم دیدین فیلم به نظر برسد حالا 
چه در سینما و بر پرده باشد و چه در قاب تلویزیون و 
مانیتور های کامپیوتر؛ اما کسی که تجربه جفت آنها را 
داشته باشد معنی تفاوت را درک میکند. کسی که از 
اولین تجربه فیلم دیدن روی پرده شنیده باشد و شوق 
و ذوق وصف ناشدنی و عشق راه یافته به زندگی آن آدم 
ها را لمس کرده باشد. کم نیستند بزرگان سینمایی 
ما که مسیر زندگی آنها و عشقشان به سینما را با دیدن 

اولین فیلم خود بر پرده سینما یافتند.  
امروز مشهدی ها در کنار پایه ثابت هویزه و آفریقا سینما 
های پردیسی مختلفی در پاسارگاد های سطح شهرشان 
دارند ، مثل تهران و دیگر شهرهای بزرگ، و این نعمت 
خاصه برایشان زیاد قابل رویت نیست. شاید در این 
سال ها سینما در سالن های قلکی در پاساژها با سیستم 
های صوتی خوب ، فوت کورد ها ، فیلم فارسی های 

نسل جدید خلاصه شده باشد ولی یک ساختمان یک 
یا دو طبقه با دو سالن پرده ای به اندازه ی کافی بزرگ و 
سیستم پخش و صوتی مجهز می تواند سینمایی باشد 
که شهرستان نیازند دارند تا سازنده ی نسل جدیدی 

از عاشقان سینما باشند. 
آن روز میتوان با وجدانی آسوده گفت روز ملی سینما 

مبارک.

پروانه 

ملیحه نوری 

تو یکی از روزهای زیبای بهاری، صدیقه خانوم صبح زود رفت 
که واسه خونه، نون تازه بیاره و بچه ها صبحونشون رو بخورن 

و راهی مدرسه بشن.
کنه. صدیقه  کارگرها هم صبحونه آماده   می خواست برای 
خانم ذوق و شوقی داشت قرار بود خونوادشون بزرگ بشه 
و یه فرشته کوچولوی دیگه به جمع ۴ نفره اونا اضافه بشه . 
از اونجا همسر صدیقه خانوم شب در میون شیفت داشت، 

اون روز خونه نبود.
 صدیقه خانوم با خودش گفت بذار کمی آجر بیارم آماده باشه 
تا کارگرها بیان معطل نشن، با اون حالش که آخرای بارداریش 
بود مشغول آجر انداختن شد. بعد رفت که نون بگیره ، موقع 
برگشت از نونوایی بخاطر فشاری که بخودش آورده بود حالش 
بد میشه و کنار تیر چوبیه چراغ برق میشینه. یکی از همسایه ها 
که می رفت سر کار صدیقه خانوم رو میبینه و کمکش می کنه بلند 
شه و تا خونه اونو همراهی میکنه، بعد می ره دنبال همسرش. 
وقتی بی بی جان میاد صدیقه خانوم از حال رفته بود و پسر 

بچه ها حیرون که چرا مادرمون حرف نمیزنه.
 بی بی جان بچه ها رو آروم کرد و فرستاد مدرسه  . به بچه ها 
این اطمینان رو داد که حال مادرشون خوبه و قراره ی داداشی 
یا آبجی کوچولو داشته باشن. اون موقع ها بیمارستان و سونو 
گرافی و این برنامه ها نبود و صدیقه خانوم طفلی خیلی اذیت 
شد. بی بی جان با کمک هاجر خانم و صغری خانم که قابله 
بود کمک کردن نوزاد صدیقه خانوم به دنیا بیاد. با بدنیا اومدن 
فرشته کوچولو صدیقه خانوم از حال میره، بی بی جان سریع 
می ره خونه و پسرش رو می فرسته محل کار ابراهیم آقا و مشتلق 
میخاد ، وقتی آقا ابراهیم این خبر رو میشنوه از فرط خوشحالی 
اشک تو چشماش جمع میشه و میگه خدایا شکرت ، از پسر بی 
بی جان می پرسه انشالله دختره ؟؟ پسرک میگه نمیدونم منو 
فرستادن خبر بدم و مشتلق بگیرم. آقا ابراهیم تا رسید خونه 
دل تو دلش نبود یه دلش می گفت خدایا دختر باشه ،آخه دختر 
گریه کنه باباشه، همدمه مادرشه، ی دلش هم می گفت خدایا 
سالم باشه خلاصه سرتون رو بدرد نیارم وقتی رسید خونه اول 
سراغ صدیقه خانوم رو گرفت که حالش چطوره، خیالش که 
از خانمش راحت شد سراغ کودک نو رسیده رو گرفت بی بی 
جان گفت خدا رو شکر کن یه دختر سالم خدا بهت داده، این 
دختر برکت خونت میشه و ... . آقا ابراهیم سجده شکر بجا آورد 

و دست نوازش بر سر صدیقه خانوم کشید.

همایون اسعدیان:

 ارتباط عاطفی سینما با مخاطب قطع شد

دل نوشته

همایون اسعدیان گفت: در بسیاری از فیلم هایمان 
ارتباط عاطفی مان با مخاطب قطع شده است. چه 
زمانی که می خواهیم درام ایجاد کنیم و چه زمانی 
که می خواهیم مخاطب را بخندانیم و چه حتی 
زمانی که می خواهیم به نام فیلم جنگی، موقعیت 
کشن ایجاد کنیم، نمی توانیم. این ارتباط حسی  ا

را در سینما گم کرده ایم.
این کارگردان و فیلم نامه نویس باسابقه سینما و 
عضو هیأت انتخاب و داوری بخش فیلم هفتادمین 
جشنواره منطقه ای سینمای جوان قزوین- راژیا، 
در گفت وگو با ایسنا درباره نسبت خود با سینمای 
کوتاه توضیح داد: من فعالیت سینمایی ام را از کانون 
پرورش فکری کودکان و نوجوانان آغاز کردم و در آن 
زمان هم ما فیلم کوتاه می ساختیم. البته فیلم کوتاهی 
که آن زمان با دوربین های 8 میلی متری می ساختیم، 

تفاوت بسیاری با فیلم های کوتاه امروز داشت.
کاست ۲.۵  یک  شما  زمان  آن  داد:  ادامه  وی 
که  داشتید  اختیار  در  میلی متری  دقیقه ای 8 
اصطلاحا ری ورسال بود و امکان کپی از آن وجود 
گر در مونتاژ بخشی از آن آسیب می دید و  نداشت. ا
یا پاره می شد، همه چیزتمام می شد! قشنگی اش 
که هر بار دل توی  هم شاید برایمان همین بود 
که برای ظاهر  که آیا این ۲.۵ دقیقه  دلمان نبود 
شدن می فرستادیم آیا سالم به دستمان می رسد 
یا نه! آن شرایط اصلا قابل قیاس با شرایط امروز 

فیلمسازی نیست.
اسعدیان افزود: امروز با یک دوربین دیجیتال شما 
به راحتی می توانید، ۵۰ دقیقه، ۱۰۰ دقیقه یا هرچقدر 
کنید و هیچ نگرانی ای  می خواهید پلان ضبط 
هم بابت خروجی آن نداشته باشید. این رشد 
تکنولوژی، باعث شده است که ما امروز با انبوهی از 
فیلم های بالای سطح استاندارد، مواجه باشیم. 
دیگر دغدغه فیلم سازان به هم چسبیدن پلان ها و 
یا کات های خوب و کیفیت صدای صحنه نیست.

کید کرد: لااقل در  این کارگردان باسابقه سینما تأ
میان بالغ بر ۳۰۰ فیلمی که برای جشنواره منطقه ای 
که  مشهد دیدم، عموما شرایط به گونه ای بود 
حداقل های تولید استاندارد یک فیلم در آن ها 
رعایت شده بود. حتی آن هایی که اولین فیلم خود 
را ساخته اند، توانسته اند این حداقل ها را رعایت 
کنند و این نکته بسیار مثبتی است. امروز دوستان 

جوان ما، با موبایل شخصی شان می توانند فیلم و 
سریال بسازند. حتی می توانند سریال های کوتاه 
چنددقیقه ای بسازند که مخاطبانشان هم آن ها 
کنند. همه این ها از  را در اتوبوس و مترو تماشا 

مزایایی فناوری های جدید است.
مانند  و جزییات فنی  تولید  فرآیند  افزود:  وی 
فیلم برداری و نورپردازی هم برای علاقه مندان 
تسهیل شده است و خیلی دربند ملاحظات و 
محدودیت های فنی نیستند. در این میان آنچه 
مغفول می ماند و نباید هم فراموش شود این است 
که همه این ابزارها و تکنولوژی ها می بایست در 
خدمت یک زیبایی شناسی و بیان یک احساس 

قرار بگیرد. 
این عضو هیأت انتخاب و داوری جشنواره فیلم کوتاه 
کرد: من امروز در مواجهه با یک  کید  قزوین تأ
فیلم کوتاه، دیگر به این مساله توجه نمی کنم که 
آیا خط فرضی را رعایت کرده یا نکرده است! کاری 
با این ندارم که آیا جامپ کات های درستی دارد 
کثرا هم  یا ندارد!  این ها دیگر موضوعیت ندارد. ا
که وقتی پای لپ تاب  درست عمل می کنند چرا
نشسته اید، آنقدر قدرت مانور در فیلمسازی دارید 
که همه این موارد را می توانید اصلاح کنید. آنچه 
گم می شود و به آن توجه نداریم این است که چه 

می خواهیم بگوییم. 
اسعدیان ادامه داد: آیا ما می خواهیم مخاطب 

خود را تحت تأثیر قرار دهیم یا صرفا می خواهیم 
خ او بکشیم؟ همه این ها  تجهیزات خودمان را به ر
را هم که داشته باشیم، در انتها باید بپرسیم، که 
چی؟ زمانی که ما فیلمسازی را شروع کردیم، خیلی 
کرین شویم و درصحنه از  دوست داشتیم سوار 
کرین استفاده کنیم. وقتی برای یک پروژه کرین 
۱۲ متری آورده بودیم، هیجان زیادی داشتیم، اما 
که چی؟ می خواستیم برویم از آن بالا فیلمبرداری 

خ بدهد؟ کنیم که چه اتفاقی ر
وی افزود: امروز توجه به این سوال، در فیلم های ما 
گر ساخته های مان استانداردهای  کم رنگ شده است. ا
تکنیکال را دارد که دارد، اما در بسیاری از فیلم های مان 
ارتباط عاطفی مان با مخاطب قطع شده است. 
چه زمانی که می خواهیم درام ایجاد کنیم و چه 
زمانی که می خواهیم مخاطب را بخندانیم و چه 
که می خواهیم به نام فیلم جنگی،  حتی زمانی 
کنیم، نمی توانیم. این  ایجاد  کشن  موقعیت ا

ارتباط حسی را در سینما گم کرده ایم.
کید کرد: امیدوارم سرعت  این کارگردان باسابقه تأ
که در اختیار فیلمسازان  تکنولوژی و امکاناتی 
جوان قرارگرفته است، آرام آرام با دغدغه هایشان 
کند. وقتی از دوربین هایمان لذت  تطبیق پیدا 
بردیم، وقتی از دسترسی به ابزار لذت ها را تجربه 
کردیم و وقتی یاد گرفتیم چگونه بسازیم، به این 

فکر کنیم که »چه« می خواهیم بسازیم.

صدرالدین حجازی درگذشت

سونیا شکیبا خبر درگذشت صدرالدین حجازی بازیگر قدیمی 
سینما و تلویزیون را تأیید کرد. صدرالدین حجازی بازیگر سینما 

و تلویزیون از دوشنبه ۱۱ شهریورماه در کما به سر می برد. 
سونیا شکیبا همسر صدرالدین حجازی از درگذشت این بازیگر 
کید کرد: صدرالدین  شناخته شده و پیشکسوت خبر داد.  او تا
حجازی از مدتی قبل به دلیل عوارض سرطان پیشرفته و نیز 
سکته مغزی در بیمارستان بستری بود و در شرایط کما به سر 
می برد، از صبح چند بار عملیات احیا بر ایشان انجام شد ولی 
در آخر از دنیا رفتند. خبر درگذشت این بازیگر در حالی منتشر 
شد که یک هفته قبل خبر اشتباه درگذشت او جامعه هنری را 
بهت زده و خانواده این بازیگر را ناراحت کرد. حتی همسرِ او در 
گفت وگویی انتقاد خانواده صدرالدین حجازی را اعلام کرد که 
این خبر چقدر وضعیتِ این خانواده را بغرنج و ناراحت کننده 
کرده است.  صدرالدین حجازی بازیگر ۷۶ ساله که در دوران 
فعالیت هنری خود در فیلم ها و سریال های زیادی نقش آفرینی 
کرده، مدت ها قبل درگیر بیماری سرطان شد و در این مدت از 

مشکلات جسمی زیادی رنج برد.




